

Thank you, Chair.

A central principle of the Convention on Cluster Munition is transparency. Article 7 requires that States Parties submit an initial transparency report no later than 180 days after entry into force for their country, detailing their implementation of the Convention's provisions. Then States Parties need to provide annual updated reports by 30 April of each year.

Transparency reporting is vital to showing the implementation activities of States Parties, particularly those with clearance, stockpile destruction, and/or victim assistance obligations.

In good news, the CMC welcomes the initial transparency reports delivered this year by Nigeria and São Tomé and Príncipe. The record of compliance with the initial reporting obligation has been strong. However, we regret that seven States Parties still have not delivered their initial reports, of which three are now more than a decade late: Cabo Verde and Comoros, both due in 2011, and Togo, due in 2013.

Sadly, far fewer States Parties are managing to provide annual updated transparency reports. As of 1 September, only 58 States Parties have provided their annual updated reports covering activities in the year 2022, of which just 36 States Parties submitted by the 30 April deadline. Unfortunately, over the past couple years only about 50% of States Parties have consistently submitted annual updated reports.

We remind all States Parties of their commitment under the Convention's Lausanne Action Plan to provide timely transparency reports.

We also encourage the Convention's signatories as well as States not Party to provide voluntary transparency reports to demonstrate their commitment to transparency on cluster munitions. We acknowledge that the newest State Party, South Sudan, provided four voluntary transparency reports before acceding to the Convention last month.

The CMC would like to express its appreciation to the Gambia for leading the work on transparency reporting, including the recent effort to update and adapt the reporting forms, and we stand ready to continue our support.

We thank all those states which provided their transparency reports on time and urge those who have not done so to submit their reports immediately. Comprehensive and timely transparency reporting is essential to realizing the commitment of the Convention and to address the humanitarian consequences and unacceptable harm caused by cluster munitions.

Thank you.

بيان تحالف الذخائر العنقودية حول تقارير الشفافية

شكرا سيدي الرئيس

إن أحد المبادئ الأساسية لاتفاقية الذخائر العنقودية هي الشفافية، حيث تطلب المادة 7 من الدول الأطراف تقديم تقرير شفافية أولي في موعد لا يتجاوز 180 يوماً بعد دخول الاتفاقية حيز النفاذ للدولة الطرف، على ان يتضمن تفاصيل تنفيذها لأحكام الاتفاقية، ثم يوجب على الدول الأطراف تقديم تقارير سنوية محدثة بحلول 30 أبريل من كل عام.

يعد الإبلاغ بالشفافية أمراً حيوياً لإظهار أنشطة التنفيذ للدول الأطراف، وهذه التقارير مهمة للغاية لتلك الدول التي لديها التزامات بالتطهير وتدمير المخزونات ومساعدة الضحايا.

ترحب تحالف الذخائر العنقودية بتقارير الشفافية الأولية التي قدمتها نيجيريا وساو تومي وبرينسيبي هذا العام فقد كان سجل الامتثال للالتزام الشفافية الأولي قويا. ومع ذلك، فإننا نأسف للقول ان هناك سبع دول أطراف لم تقدم بعد تقاريرها الأولية، منها ثلاث دول متأخرة لأكثر من 10 سنين الآن، منها الرأس الأخضر وجزر القمر، وكان مقرر تقديمهما في عام 2011، وتوجو، وكان مقرر تقديمه عام 2013.

ومن المؤسف أن عدداً أقل بكثير من الدول الأطراف يقدمون تقارير الشفافية المطلوبة السنوية . حتى 1 سبتمبر الحالي، لم تقدم سوى 58 دولة طرف تقاريرها السنوية التي تغطي الأنشطة في عام 2022، منها 36 دولة طرفاً فقط قدمت

تقاريرها بحلول الموعد في 30 إبريل. ولسوء الحظ، على مدى العامين الماضيين، لم يقدم سوى حوالي 50% من الدول الأطراف تقارير سنوية محدثة باستمرار. ونذكر جميع الدول الأطراف بالتزامها بموجب خطة عمل لوزان بتقديم تقارير الشفافية في الوقت المناسب.

كما نشجع الموقعين على الاتفاقية وكذلك الدول غير الأطراف على تقديم تقارير الشفافية الطوعية لإثبات التزامهم بالشفافية بشأن الذخائر العنقودية. ونحن نقدر أن أحدث دولة طرف، جنوب السودان، قدمت أربعة تقارير طوعية للشفافية قبل الانضمام إلى الاتفاقية في الشهر الماضي.

يود تحالف الذخائر العنقودية أن يعبر عن تقديره لدولة غامبيا لقيادتها العمل في مجال التقرير، بما في ذلك الجهود لتحديث نماذج التقرير وجودتها، ونحن على استعداد دائما لمواصلة دعمنا في هذا المجال.

ونحن نشكر جميع الدول التي قدمت تقارير الشفافية في الوقت المحدد ونحث الدول التي لم تفعل ذلك على تقديم تقاريرها على الفور، حيث إن التقرير الشامل وفي الوقت المناسب أمر ضروري لتحقيق الالتزام بالاتفاقية ومعالجة العواقب الإنسانية والأضرار الغير مقبولة التي تسببها الذخائر العنقودية.

شكرًا لكم.